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társká pro budoucnost u nás ujala,
nebot byla zrozena se zápalem v srd-
clch, za tifkých podmlnek a pevného
presvedceni. Proto zde stoji Delnická
telocvicn6 jednoto, nebol jej I existen-
ce byla pro Košutku nutnosti, byla
mládeži delnické strediskem výchov-
ných snah. Proto vy, mladl soudruzi,
jenž jste povoláni prevzlti po nás
povinnosti pro stranu, DTJ a ujarmený
lid, pro svoje rodiny a pro sebe, snaž-
te se, až budete deloti svou bilanci
v telocvicném, kulturnim a politickém
živote, oby bilance nezustala pasivnl,
nýbrž byla aktivn! ku prospechu veš-
kerého pracujlcfha lidu.

Velmi dobre se pamatuji na rfrvá
cviceni, kdy zvolený nácelnlk s. Hus
zpusobem primitivnlm nás cvicil. Nenl
divu, neb scházela všechna pruprova.

Ze no Kolutce bylo zololena jedno-
to a v tehdejifch pomirech, treba
skrovne, vlak presto vyvfjelo cinnost,
bylo témer zázrakem. Slyšel jsem vÝ'.
rok s. Kilbergra, nácelnfka tehdejšlho
V. okresu, že nikdo neveril, že na
Košutce se jednoto udrži. Proc? Ko-
lutka, osada na severozápade Plzne,
sestávajfcl asi z 50 cfsel, polovinou
k Plznl a druhou k Bolevcl nálelejfcl,
vzniklo kolem lomu a cihelen o Itaké
:zvlášte v dobe predválecné jejl. oby-
vatelé byli prevál ne v techto podni-
clch zamestnáni. Kdo znal práci cihlá-
rií, kdy procovnl doba bylo od 3 hodin
ráno do pozdnfch hodin vecernfch, tok
pochopf, jok telké podmfnky k livotu
[ednoty zde byly. Nutno lIcl, že us i-
:ovnou pracf nekoliko soudruhu, zvláš-
te s. Korelusa, podarila se již v drl-
vejšich dobách zorganizovoti cihlár-
!;ké delnictvo o toto pozvednouti z je.

JAK SE VLASTNE ZAcíNALO
aneb

ZE VZPOMíNEK PRUKOPNíKU

Na následujlcích stránkách uvádlme výtlatky z plsemných dokladli,
jež jsou pro nás základnlmi a mimorádne cennými prameny,
poskytujíclmi aspotl rámcovou predstavu o prvopoMtclch
telovýchovn~ho hnuti v Plznl.Ko~utce.
Texty neupravujeme, takže samozrejme v mnoha smerech neodpovldajl
dne~ním jazykovým a stylistickým pravidllim.
Domníváme se v~ak, že to predev~ím pro dokresleni dobov~ho koloritu
nenl na ~kodu . . .

Se zápalem v srdcíchJosef Machácek :

Tok joko všude jinde, kde delnické
hnuti pocalo se vyvljeti, klodly se ruz.
né prekÓžky jeho dolšlmu rozvoji, tok
tomu bylo i no Košutce. V roce 1912
bylo zde zololeno Delnická telocvicná
iednota. Uvállme-li, le delnické hnuti
no Kolutce bylo v zocátcloh, bez vy-
spilejllho tridnlho vedomi o fe ni-
kolik nadšených jednotllvcu, nebojác-
ných zastáncií delnictvo, dávalo v sáz-
ku existenci svou I své rodiny pro své
presvedceni a jsme-II si vedomi ze-
jména také bojií, kt~ré bylo nutno pri
vlem tom podstoupit, pak teprve ná-
lefite ocenlme tento cin_ A práve
z techto diívodu se myllenka jedno-

ho nlzké kulturnl úrovne. Byla to
bourlivá stávka .cihláru v roce 1906,
na kterou se jako hoch pamatuji a do
které delnictvo cihlárské k lepšlmu
životu se .chtelo .dostati.

V dubnu 1913 zvolen jsem byl jed-
. natelem a od té doby zúcastnil jsem

se veškeré cinnosti. Nel jednota pre-
konala nejtenl doby, prišel cervenec
1914 a svltová válka. Clnnost v jed-
note zastavena, clen za clenem od-
cházeJ. Pricházeli zpit zranenf a
s nlmf zprávy o padlých, clenové roz.
seti po bojištlch_

V léte 1915 po porade se s. Koilem
Ondrejem o za pomoci nekolika mlod-
ších clenu pokusili. jsme se uvést
jednotu do cinnosti. Svolali jsme schu-
zi o oznámili cviceni. Hostinský vlak
cleny vykázal z hostince a cinnost
opi§t zastavena. Presto jsme pripra-
vovali znovuoživeni jednoty za rok
na den 27. kvetna. Svolal jsem schuzi
a po reci referenta okresu s. Suly
usneseno znovu zahájit cinnost. Do
jednoty prihlásilo se 37 clenu a cle-

Dejme se n~ pochodJosef Filip:

Jednota byla pro mne vllm a bylo
málo volného casu, který bych byl
nevenoval jednote. Byl jsem zokláda.
jicím clenem, ovšem toho casu i du.
vernlkem II. sekce mládeže v Bolevci,
která mela sfdlo v hostinci u Ci peru
a nekolikaletou cinnost za sebou.

Vzájemný pomer mezi obema organi-
zacemi byl dobrý. Jednoto po case
ovládla. Sekce mládeže cinnost za-

stavila. Jednote predala svuj soukro-
mý majetek sestávajlcf z ruzných
rekvizit o asi 50 knih. Velice vzácný a vúbec prvnl snlmek z archivu jednoty: clenov~ DTT Plzetl lll.

Ko~utka nedlouho po jejlm založeni v roce 1912
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Mezi úcastníky ;ednoho ze cvicitelských kursu tzv. prvního obvodu v Plzni byli
hned v roce 1913 už také cvil!itelé z Ko§utky

nek. Kdybych mel odpovedet, která
doba cinnosti DTJ zanechala ve mne
nejleplli vzpominky, rekl bych, fe tato.
Do cinnosti vstoupili jsme naprosto
pripraveni. Jellte nefli jsme zahájili.
majice smutné zkullenosti z roku 1915,
pronajali jsme sl od Klotzových clhe.
len misto na cvlcl!ite a toto pocali
hned zarizovat, rovnež aby jsme ne-
byli odkázáni na hostinec, pranajali
jsme od pí. Kourlmové uvolnenou
mistnost.

Obetavost clenstva byla bezpriklad-
ná. Kafdá práce se vykonala, akce
porádána za okcí. Prevzali jsme 10 Kc
a 243 Kc dluhu, který jsme zaplatili.
Kupovali jeden kus inventáre a náradi
za druhým. O ol;letavosti svedcí. fe
ac obvyklé prispevky byly stanoveny
na 40 hal. mesicne, clenstvo dobro-
volne jellte pred ustavujici schuzi
platilo 40 hal. týdne. Spolecenský
fivot jednoty byl velmi dobrý. clen-
stvo chodila na kafdou akci i na
kafdou vycházku hromadne. Zarizován
jeden odbor za druhým a nalle jednota
dávána za vzor ostatnim.

Prevrat 1918 zastihl nás v plné cin-
nosti s dalekosáhlými plány do bu.

doucnosti. V roce 1919 pronajata od
Meštanského pivovaru lázenská sin
na Lochotlne pro úcely telocvicné
a V této až do ro.ku 1927 vždy v zime
cviceno a hráno divadlo. Do mlstnosti
této zrízeno vlostni praci velké je-
vište.

Na zimu roku 1919 navrhl jsem zri-
zeni nového cvicište, nebol' dosavadni
potrebovala ciehlna. Navrhl jsem bý-
valé haldy: Prijata 25. ledna 1920.
Mesto Plzen nám toto místo pronaja-
10. Priznávám, že neznalost. jaké
ohromné práce zrízeni cvicište bude
v tomto míste vyžadovat. me svedla
k tomuto návrhu o že pozdeji, když
práce na cvicišti stávala se bolesti-
vým bodem celé cinnosti, trpce jsem
litoval, že jsem dal podnet k tomu.
K informaci podotýkám: pozemek byl
bývalý lom mesta Plzne a sestával
z veliké hromady písku a kamení.
O velikosti svedcí, že v základu za-
ujímal asi 1200 m2. Práce se protáhla
na nekolik let, šlo cca o 8000 m3. Jak
praví príslovl, všeho moc škodí, i zde
se stala brzdou cinnosti a byla duvo-
dem mnohé mrzutosti. Když jsme za-
cali pracovat, byl náš cin považován

z.a bláznovstvi. Však dik obetavosti
clenstva a zvlášte nekolika clenu,
kteri tisice hodin namáhavé práce
vykonali na cvicištil Cvicište je ide-
álne položeno s krásným pohledem na
Plzen. Dnes jiste neni nikoho, kdo by
úrove'll. Prišel jsem jako referent do
celých desltek jednot a organizaci,
i tech nejcelnejších, a mohu potvrdit,
fe organizacne jes~ jednota naše ve.
dena tak, že se smele muže radit
k tem nejlepším, zvlášte uvážime.li ty
pomery, ve kterých pracuje.

livot nenl nikdy tok ideál ni, ,oby
byl samá radost a úspech, i trochu

. bolesti musí vždy být. Vedomi, že
všichni clenové snažili se býti dobrý.
mi bojovnfky delnické trídy, ve všech
oborech své cinnosti at v administra.
tive, telocviku, v divadle, lehké atle-
tice i jiném, mela jednota vždy poho-
litoval té námahy a nutno uznat, fe
to byl cin, se kterým se nemufe. po

uváženi. vllech okolnosti, pochlubiti
žádná organizace. Práce organizace
trpela zrizovónim cvicište, ale presto
se nezahálelo a jednota melo vždy
nekolik funkc:onáru, kterí u vyššlch
složek platne pracovali, rovnež cin-
nost organizace vykazovala slušnou
tové a schopné cleny, dává záruku
i pro budoucnost.

Soudruzi a soudrufky, af dosud
dobre jste delali, stáli jste vidy na
svém mlste. Dnes je doba, ve které
delnictvo musl vésti poslednl boj. Boj
za osvobozeni delnické trldy. Boj za
novou lepili socialistickou spolecnost.
S hrdostí pohližim s vámi dO' minu-
lých dob na práci, která byla .pro nás
naším životem.

2ádná obel' nenl a nesmi být težká
v poslednim boji delnické tridy.

Vzhuru do dallli práce. Kupredu. Do
boje. Posledni bltv~ vzplála, dejme se
na pochod.

Píše se rok 1924 a na Košutce ustavu;í oddíl ceské házené - na snímku zleva
Jeho vedoucí Vo;ácek a hráci Kašpar, Ra;šman, Ravlícek, Bíba, Minarlk, Benda
a Egermaier



Antonín Fridrich: Dál za heslem pokroku

Chci-1i se zminit o organlzacni cin-
nosti no Ko!iutce, musim priznati, fe
no pomery zdejši v roce 1912 bylo
dosti dobrá. Stálo zde skupino cihló-
iu, politickó organizace o sekce mló-
deže. Mlódež zde arganizovanó ne-
melo zde tQkové opory u soudruhu
staršich, jaké se dostóvó v nynejší
dobe. Byl zde silne zakorenen karban
a pijóctvi. V takovém prostredf bylo
zde založena DTJ Plzen III. Košutka,
tj. tretí jednoto se sídlem v Pl"zni.
K založeni této naší jednoty pomó-
hala nóm Plzen 1., kteró byla mater-
skou jednotou naši a kteró k nóm
vysílala s. Jano Krajícka jako cvici-
tele, který k nóm dochózel dvokrót
týdne po dobu jednoho mesíce, což
pak prevzal, první nócelnik s. Jan
Hus. .. Pilne se cvicilo, nemeli jsme
však vhoc:lného mista_ Místnost bylo
maló o dvorek byl velice neschudný.
V nedeli 'vfdy, bylo-Ii priznlvé pocasi,
chodili jsme cvicit prostná a poradovó
do lesa. Nebylo nós v 'pocótku mnoho
o z techto ješte museli býti nekterí
clenové vylucovóni pro výše zmlnené
2loródy. Vylucovatí z jednoty jsme
nechteli, nebot jsme doufali, že se
behem doby vše zmenl a clenové se
napravi. Dllo se pozvolna darilo. Naie

jednota nemelo v této dobe vychova.
tele, ale pusobenim nejen ,na clen-
stvo, ale i v okruhu pusobnosti vy.
konala velmi mnoho po této stránce.
Lepii chut do cviceni nastalo, kdyf
jsme si prostrednlctvlm nákupnlho
drufstva okr.esu porldili bradlo jako
prvnl kousek nóradi. V zime se jif
zacaly nacvicovat výkony no verejné
cviceni V. okresu, které se konalo
v roce 1913, jehof jsme se zúcastnili
v poctu 16 'borcu. Po tomto verejném
cviceni nastala novó vzpruha. Zacalo
se cvicit factvo o pozdeji clenky o
tok nalle jednota se stóle drfela o
clenstvo pribývalo. Nebylo zde již rva.
cek, pijóctvl oni karban zde tok ne-
ródil, vzestup byl viditelný na všech
stranóch, až prišel rok 1914, svetovó
vólka, která nóm vše vyrazila z ruky,
nebot celý cvicitelský sbor, resp. vý-
bo~, musel nastoupiti vojenskou služ-
bu. Lec oni tentokróte nezustolo dilo

, pchrbeno, nebot mladšl soudruzi pri-
vedli toto opet v život o dockali se
žódouciho výsledku.

Nynl volóm k nalil DTJ, k vóm
soudruzi o soudrufky, zvlállte k vóm
mladllim nalle jednotórské heslo: Jen
dól - dól za heslem pokroku.

Františe~ Škarda: Jakou cestou se dát

Pri vypuknutí války 1914 zastavilo
cinnost naše teprve se vyvíjejfci jed-
noto v dusledku odchodu vedoucích
cinitelu na '(oj nu. Teprve roku 1915
vyburcovóna byla k další cinnosti a
10 zósluhou s. Josefa Filipa, který
s,vojí obdivuhodnou energií a inten-
zivní pracl, neznaje prekážek oni ú-
navy, uvedl jednotu do chodu o zís-
kal nás všechny, kterí jsme dosud
stóli mimo, ke spolecné próci. On
cfovedl nás nadchnout k poctivé práci
pro dobro.u vec v težké válecné dobe
o spolecnou prací privedli jsme jedno.

tu no vysoký stupen cinnosti o roz-

mochu, takfe byli jsme jednou znej.
sllnejllích o nejclnnejlllch v celém
okrese. Pracovali jsme sice všichni,

ale s. J. Filipovi patrí nesporne prvnf
místo.

Vedle neho nemohu nevzpomenouti

nezištné a poctivé próce s. O. Kaila
a s., Kohnhousera, kterl majl rovnež
svuj podíl na rozkvetu naši jednoty
za vólky.

Nebylo mým úmyslem spojovati jmé-
no soudruhu s vykonanou praci, s lós-

.
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Cvicenky na fotografii, ;ei byla poi'ízena asi na podzim roku 1928

kou, nezištnostI ba i se sebezoprenim
- lec nelze mluviti o jednote, aniž
bych se dotknu I techto jmen.

Zacali jsme v tefké dobe, takrka
s nicím a chudí. Poródónlm ruzných
zóbav a divadel získalí jsme financní
prostredky, takfe mohli jsme si po-
stupne doplnovati telocvicné nóradi
a jiné. Nebylo ródné mlstnosti pro
cviceni a divadla, ba i schuze odbý-

vali jsme mnohokrót v prírode nebo
u Filipu.

Naše cinnost vyvrcholila roku 1916
v usporódáni verejného cvicení úplne
samostatného. Vystoupení porádáno

bylo v prostorném hliníku pod Buch-
tovic chalupou za velké úcasti cvicf-
cích i diváku o skoncilo noším jak
morálním, tok i financním úspechem.
Po tomto verejném vystoupení prišlo
mezi nós ješte mnoho tech, kterí
dosud vóholi a hlavne, povzbudili jsme
rodice, kteri uznoli naši nezištnou

práci pro dobrou vec o prihlašovali
svoje deti do jednoty. Byly to tehdy
krušné casy - zvlóšte na jare 1917
o 1918, kdy se jif nedostávalo chleba.
V té dobe bylo mi svereno na nejaký
cos cvicení fóku. Byl to úkol ne próve
snadný - udržet a rozptýlit ty naše
hochy. Dochózelo jich tehdy na cvi-
cení 15 af 20 a mnohým z nich videl
jsem hlad na ocích_ Bylo mi tefko,
ale pomoc ješte tefšl - bylo ,mi také
krušno v faludku jako tem malým.
Presto vllak hoši docházeli pilne a vy-
drfeli - a jak jsem se presvedcil,
pokracují v zapocaté próci pro dobro

a rozkvet jednoty a nás vllech '

No poli ochotnickém nezustali jsme
rovnež pozadu o usporódali jsme ce-
lou radu divadelnfch her za vedení
obetavého soudruha Kohnhousera.
Nekteré z techto predstavení opoko-
voli jsme též mimo naše pusobište



(Tremošná, Rodcice). I zde meli jsme
úspech jak morální tok i financní,
takže mohli jsme si pronajatí místnost
v dome pí. Kourímové o zde se schá.
zetí nerušene, porádatí schuze, divo.
delní zkoušky apod. To byl ideál s.
J. Fílipa - "pryc od hospody" o
treba nekterí z nás videli v tom stinné
stránky, dnes uznávám to za krok 1'0'
zumný o zdravý.

Pokud se politiky týce, byli jsme
i po této stránce informováni dobre.
Pamatuji se na duvernou schuzi
v "Pekle", komž byli jsme vysláni co
delegáti - tuším, že za XX. pol. or-
ganizaci se s. J. Filipem. Tam dove.
deli jsme se v té težké dobe válecné,
jak to vlastne stojí s bývalým Ra-
kousko.Uherskem a jakou cestou je
nám dále se bráti.

prekóžko bylo také získati si celou
verejnost v míste o její sympatie.
Krok za krokem, láskou k veci a stá.
lou prací fe temto soudruhum práce
darilo a sami jiste nemeli tušení, že
z tak malých pocátku vyroste hnuti
takové, jako je dnes. V pocátku tato
cinnost nebyla nijak rozvetvená, jako
ji máme dnes, ale rok po roce,
lak z prehledu o návšteve cvicení je
vldno, se tato cinnost rozširovala.

František Filip: Až do úplného vítezství

nebylo nijak závideníhodná, nebot
ruzných prekážek bylo mnoho, at fi-
nancního rázu, klerážto prekážko bylo
nejvíc ožehavou o sice proto, že bylo
treba potrebné riáradí k provozování
telocvicné ci nnosti nutné. Ne malá

V rc.ce 1914, kdy už prikroceno. i ku
cviceni clenek o žactva a jednota
disponovala jak potrebným nárbdím,
tak urcitými finoncnlmi prostredky,
vypuklo svetová válka, kteró rázem
všechnu píli a snažení zmarila. Vet.
~ino soudruhu, kterl stáli u kolébky
hnuti jednotárského a pro toto nodše.
ne pracovali, musilo opustit svoje 1'0'
diny, rozloucit se se svými druhy a
komoródy a odejít, aniž by vedeli,
který z nich se zpet novrótl. Byly ta
!'mutné chvíle a z jednoty, která se
zacala slibne rozvíjet, zbyly pouhé
trosky. Behem doby, když vólecné bes.
nenl nebralo konce, nedala zohóleti
té hrstce zbývoiicích soudruhu, kterí
jako zázrakem této situaci unikli a
již v kvetnu raku 1916 došlo k obno.
vení jednoty a cinnost telocvicná za.
colo znovu oživovat. Težko se v tech.
to dobách válecných vykonávaly pa.
'Jinnosti k samotnému hnuti a ješte
1ežší bylo s docházkou do cvicenI.
Pri procovnl dobe príliš dlouhé a
takrka prázdných žaludcích bylo smut..
ná podívaná na tyto soudruhy, když
8táli v družstvu pri cvicení. Však I ty.
to težké doby byly prekonány a v roce
1918, když dela a pušky na bojlštlch
zmlkly o slova mír - konec války
neslo se od ucho k uchu, od dediny
k dedine, tu soudruhy, kterí nás pri
vypuknuti války neb behem trvání té.
to musili opustit a ted zacali se domu
navracet, radostne jsme do svého stre.
du prijali. Slzeli jsme nad temi, kterl
se nám nevrátili a na nekterých z ba.
lišt padli.

V roce 1912 nekolik nadšených sou.
druhu dalo život a vznik DTJ Plzen
1/1. Košutka. Uprostred roku dne 12.
cervna sešil se tito soudruzi a po
zvolení výboru dali 'se s nadšením do
práce. V techto pocátcích tato práce

.II

DalSí sntl1/ek Iláu>nJ.:úi-ú, tentokrát z roku 1935 - :0 znamená po více ne:!:
dVQcelí lelecl! od vzniku oddílu

Po prevratu pak rodostná bylo pró.
ce v naší jednote ve všech smerech
její pusobností. Bylo hledeno no vý.
chovu cvicitelu o rozšírení telocvicné
cinnosti n:J ruzná odvetví. Porádáno
verejná cvicení o telocvicné okodemie,
v jednote ustoven odbor házané o
Il:Ihké otletiky.

Pránim naším jest, aby v budoucnu
pokracovali jsme ve vytcených cllech
a zósadách socialistických, až do ú-
plného vítezstvl delnické tridy.

.. .. ..

No záver vzpomínek tech, kdo byli
prukopníky o zoklodateli telový'chovy
v Plzni.Košu\ce, snad ješte ospon ne-
kolik výnatku ze zprávy vychovatele
jednoty J. Morovy, vypracovoné na
pocátku tricátých let. Autor v ní srov.
nává: "Pri založení naší DTJ nebylo
všechno clenstvo jako jest tomu
v dnešní dobe. Tehdy casto slavily
vítezstvl karban, piti a pranlce. V 1'0.
ce 1912 naskytla se prlležltost tem,
kteri pohllželi na život strizllvejl, by
uplatnovali svoje zdravé názory...'"
Vychovotel jednoty pak uvádí, že "ak-
ce tato darila se nad pomylleni dobre"
o dokládá to nekterými fakty. Píše
o zrízení spolkové knihovny, jež mela
sice pouhých dvacet svazku, ovšem
"byla liž zde videti snaha po sebe-
vzdelánL" Hned v roce 1913 pri volné
hromode jednoty byl zvolen prvnl reži-
sér o "zapocato s hranim divadel, což
také melo blahodárný vliv na výchovu.
Poródané výlety, vycházky, prednálky,
schuze, koncerty a ruzné jiné podniky
dokazovaly, fe z<le vyrustá neco vel-
kého a silného." Dodává, že v té dobe
pochopilo mnoha lidí sllu ."združovánl.
které muže vésti delnictvo k vltezstvL"

Vyzdvihuje toké tu skutecnost, že ac-
koliv první oficiálne zvolený vycho-
votel - bylo to v roce 1919 - byl
"pouhý delník, cinnost kulturní byla
taková, jakoby se snažilo dohonit vle,
co bylo v dobách minulých zamellkó.



no. Porádány' debatní vecírky, kursy
(ceštiny, cinovníku, dámských strihu),
založen pevecký kroužek a deláno

mnoho a mnoho jiných akcí, které
všechny smerovaly k poltZnesení du.
ševní úrovne delnictva."

tUn definitivne uzavrít tuto historickou kapitolu?
Konstatováním, jak obtížné muselo být pred sedmdesáti lety
zal'ít s prací, jež položila základy dneška.
Zduraznením, že l'innost v oblasti delnické telovýchovy
byla tehdy zpravidla tesne spjata .s pokrokovým politickým hnutím,
osvetou a kulturou a ovlivnována prakticky trvale platnými
sociálne morálními aspekty. Uvedomením si faktu,
co všechno v tehdejších dobách a pomerech svou prukopnickou l'inností
zakladatelé telovýchovy na Košutce - a samozrejme nejen tady - vykonali.
Ve svém souhrnu to bylo obrovské dílo, pi'ed nímž máme povinnost
se v úcte sklonit.

Štíhlý, nenápadný muž. Níkdo by nehádal, že mó na" zádech",
byt prece jen trošku už sehnutých, osm krížkll. Ale je to tak,
cas se nezastaví, a on mó za sebou letos zjara devetasedmdesát.
Pozorne zkoumám jeho skromný úsmev a st61e mladh.tvé, žjvé oci,
sledují rozvážne a presne formulovaný tok vzpomínek na mínulé doby
a nechce se mi verit, že rozhodujícím údajem v jeho rodném IIste
je letopocet 1903. Než jsme se setkali, slyšel jsem z mnoha úst:
když shóníš informace, chceš se neco dovedet, nezapomell na takového

funkcíonóre, jakým byl ješte ~onedóvna Jaroslav Fína. Proc. mi to radili?

..Jestli vám rekli. že jsem kdoví-
jakým pametn!kem nebo nejakou krá.
cejícr kronikou košutecké jednoty, jak
jste naznacil. nemeli tok docela prov-

. du, preháneli. Vždyt jsem tady zocal
vlastne až na stará kolena. Jiste, je
faktem. že jsem se pak blíže sezná-
mil i s drívejš! histaril a že jsem tu
prožil jako funkcionár drahne let..."

Vím o vós. že jste se vyucil v Plzni
sazecem, to bylo v letech 1917 až
1921, fe jste pak pracoval v polygra.

fií plných petactyrícet rokli a že jste
od mlódí tíhl k telovýchove. Pr06
jste tedy zacal tady, na Kašutce, tak
pozde?

..Cesty lidských osudu jsou, jok se
ríká, nevyzpytatelné. Já jsem byl sho.
dou náhod i vážnejších okolností za.
mestnán skoro ctvrt století - abych.
byl úplne presný, tak ctyriadvacet
roku - v pražských tiskárnách, acko-
liv jsem mel trvalé bydlište o rodinu
tady v Plzni. Od mládí o pak i v Pro.
ze jsem byl, jak už zaznelo z vaši
atázky, opravdu stále cinný v telo-
výchovném hnuti. Zkrátka no tuhle
práci o funkce v této oblosti jsem
mel v živote takr!kajíc štestí. Pusa-
bil jsem postupne v mnoha pražských
jednotách a potom také ve Svazarmu."

Kdybyste mel aspon trochu srovn6.
vat.. .?

..Bylo to docela jiné a nesrovna-
telne težší kdysi v predmnichavské
republice, pak hodne. hodne složité
delat na poli telovýchovy za nacis-
tické okupace, ale když si clovek neco
oblib!. tak ho to proste nepustí o
dokáže prekonat lecjaké prekáfky.
Mnohem radostneji bylo po osvobozeni

Dlouholetý funkcionár
rád vzpomíná
na svou telovýchovnou
'práci s detmi,
práci, která se i dnes
jednote darí



. a hlavne pak po sjednocení telový.
chovy po roce 1948:'

Na Koliutce jste pracoval dlouhá
láta jako jednatel, ovliem prý vás
bylo mofné videt prakticky vliude, je
to tak?

,,8 hlavl'lí funkcí sice byla starostí
až nad hlavu. al~ já jsem vždycky
delal rád s detmi, s mládeží. Jsou to
mé nejkrásnejší' vzpominky. Vybavují
se mi chvfle, když mojí žáCí, dobre
pripravení, precházeli do dorostu; ne.
bo když jsem s házenkári ci vzperaci- i tento oddfl tu drív existovol -
jezdil no utkánI po kroji. To vše bylo
žívá, bezprostrednl práce, pri nášela
mi uspokojenI o snad jsem dol i neco
dobrého svým mladým sverencum. Ale
to jsem nebyl sám, bylo nás tokových
celá rado o nikdo nelitoval sil pro
spolecnou vec."

Co byste prál svým nástupcum ve
výboru, vliem clenum orgonizace
letolini jubilantky?

"Aby si vedli urcite lépe než my,
dnes už stari, ale stále ješte prlznivci,
fandové o nekdy snad i trochu pomoc.
nici - když ne jinak, aspon zkuše-
nosti o rodou. Aby to n9še jednoto
vykrocilo do dalšich let zvesela o
úspešne."

Než jsme se rozloucili,
musel. jsem slíbit mnoho veci.
2e ho moc nebudu vychvalovat,
nebot jednak prý neni vlastne
za co o jednak to nemá vubec rád.
A že tohle jeho zavzpominání, .
když už to musí být,
odbudu' v brožure jenom krátce,
protože jestli má prece jen
nejaké zásluhy, tok tokové má
i mnoho dalšich lidi.
Pravdo, nekteri už nežiji,
ale proc práve on by mel být
povyšován. . .
Neodporoval jsem,
ackoli vlm o oficiálnfch poctách,
jichž se mu dostalo,
predevšlm o verejném uznáni
za rozvoj telovýchovy o sportu

II. i I. stupne,
tedy ve "stríbre" i "zlate".
Vyslechl jsem však
v té souvislosti také uprímne
o dobre mínené povzdech nutí,
že totiž mezí soucasnými
cinovnfky jednoty je rodo
tokových, kteri by si zaslouži li
ocenení od nadrízených
telovýchovných orgánu
za dlouholetou, obetavou
o úspešnou práci.
Takže tento názor zaznamenávám,
nebot samozrejme víc není
v mých silách.
Než jsme si srdecne stiskli ruce,
podekoval jsem Jaroslavu FInovi
za rozhovor o nahlas mu poprál
hodne zdraví o spokojenosti.
V duchu pak porád ten
mlodistvý o navfc trochu
šibalský záblesk v ocfch.
Verím, že i za vás,

Zelená je tráva, fotbal- to j.ehra!
Ano, tok se to zpívá v úvodu známé

písnicky, ovšem hned noto text zdu-
raznuje, fe mic je. kulatá o záludná
vec .,..

Ale od fotbalu s humorem a obecne
Ic oddflu kopané . TJ Sokol Plzen-Ko-
šutka, a to zcela váfne o konkrétne.
Co o nem rici? gkromný rozsah ~ro.
žurky dovoluje málo, ac by bylo
opravdu co popisovati Napred zdu'
razneme, fe oddíl má za sebou sku-
tecne dlouhou o bohatou tradici.
Vfdyf vloni oslovili košutectí fotba-
listé uf šedesát let cinnosti. Není
rozhodujici, fe oddíl navázal na pc..
vodni SK Lochotln, zalofený v roce
1921, fe pak pusobil ve Spartaku
Plzen - to byly jen organizacnl zále-
titosti a zmeny, jef prináli doba aPripravil J, T.

fivot. Dulefitou skutecnosti zustává,
fe dnes je uf více nef dve desetileti
významným oddllem TJ Sokol Plzen.
Ko!lutka, o to ne ledajakým, ale hr-
dým nositelem cestného titulu Vzorný
oddíl II_ stupne.

V soucasné dobe hraje "ácko" mu-
fu I. B trídu, "bécko" pak mestskou
soutef. V oddile se staraji i o vý-
chovu nové fotbalové generace a tak
v mestském preboru bojuji dorostenci
a existuji i družstva staršich a mlad-
!lích fáku.

Výbor pracuje v tomto slofeni: pred-
seda JAN POLATA, mistopredseda
VLADIMIR CERN?, jednatel VACLAV
NEDVI:D, politickovýchovný pracovnlk
VLADIMIR PIROCH, metodik JAN
ADAMCIK, hospodár Ing. LIBOR ŠMID,

Zdber
ze zdpasu
Potraviny Plzel1
proti
Sokolu Košutka
v roce 1962



Družstvo mužu, které v roce 1969
vybo;ovalo postup do 1.A trídy

Pred utkáním u príležitosti oslav ~ede'
sáti let trvání oddílu kopané TJ Sokol
Plzen-Ko~utka v cervnu 1981 - do-
mácí hráci na snímku s hostu;ícím
italským celkem AS Ancona

r

I

,

~

Kabiny
postavené
li akci "Z.

--

zdrovotnlk MUDr. JOSEF REINDL,
výbercl prlspevku FERDINAND MAR.
KUZI o clenové výboru BOHUMIL SU.
CH~, JAROSLAV MUDRA o ANTO-
NIN KOHOUT.

Trenéry jsou JAN ADAMCIK, JA.
ROSLAV 20RNA, JAN POLATA, KA.
REl SEBEK, MILOŠ KODL, JOSEF
BRABEC, MILAN VORLlCEK o JA-
ROSLAV KAUTSK~.

Mladí fotbalisté se radí k prvomálovému pruvodu



Skudera. Na záver malé sportovnl bI-
lance pripojme aktuálnl údaj, fe totif
soucasné drufstvo mufCl bylo po prvnl
cásti sezóny, pred jarem 1982, na
prvnlm mlste v tabulce krajského pre-
boru.

Ted ješte aspon kratické ohlédnuU
do novodobé historie z trochu jiné
stránky. V letech 1972-1973 se na
pClvodnlm hrlitl zacaly provádet ú-
pravy, postupne vznikl gumoasfaltový
povrch a pribylo umelé osvetleni. Na
podzim 1974 se rozhodlo o stavbe

šaten, soclálnlho zarlzenl, klub?vny
atd., vše bylo zarazeno do akce ."Z"
a v roce 1976 zdárne ukonceno. Há-
zenkárl jsou vzorným oddllem II. stup-

Bohatstvítradickošuteckéházené

Priikopnlci házenkárského sportu nu Kosutce - (IružslVo z roku 1924

Ceská házená na Košutce zahájila
svou cinnost už v roce 1924 pod ve-
denlm nácelnlka tehdejšl DTJ Fran-
tiška Filipa. Uvedme v prvnlch zázna-
mech dochovaná nekterá jména teh-
dejšlch borcCl: Kašpar, Havlfcek, Blba,
Hajšman, Benda, Mlnarlk, Egermaier,
Rada, Šlstek, Ulc... To jsou dnes
uf historické postavy tohoto druhu
sportu - a beze sporu si zasloufily
vizitky jeho prClkopnlkii v nove vzniklé
jednote. Družstvo existovalo a soute-
žilo až do vypuknuti druhé svetové
války.

Ke znovuzrozenl ceské házené
v rámci naši telovýchovné jednoty
došlo pak af v polovine padesátých let.
Zde patri pripomenout alespon tyto
hráce: Kabát, Hercig, Lareg, Kovarlk,
M. Tichý, Zábrodský, Lukeš. Nedosa-
hovali ovšem nijak mimorádných úspe-
chii a startovali pouze v nižšlch sou-
teflch.

Zásadnl zmena nastala po mistrov-
stvl sveta v hózené, kononém v roce
1962 v Praze. Scházf se skupina mlst-
nich chlapcii, mezi staršlmi nekterl
pouze dvanáctlletl, a ti všichni dohro-
mady zakládali odd" mezinárodnl há-
zené_ Byli mezi nimi Pavel Fina, Jan

---- --

ne, aktivne se podflejl na plneni vo-
lebnlho programu Národnl fronty, ú-
spešne pracuji s mládefl. Vyrostlo
zde už mnoho dobrých sportovcCl, ale
nejen sportovcCl - také dobrých a
poctivých lidi, kterl se uplatnili v ra-
de funkci v CSTV I jiných orgánech.

V dnešnlm výboru je predsedou
ZBYNI:K Ko21SEK, mlstopredsedou
a polltlckovýchovným pracovnlkem
JOSEF MARTINEK st., tajemnlkem
RUDOLF BERNARD, pokladnlkem
EMIL MARTINEK, cleny Isou PAVEL
FINA a LADISLAV PECHMAN: Tre-
nérem žákCl je JAN BRABEC, dorostu
RUDOLF BERNARD a mufCl PAVEL
FINA.

Kožíšek, František Krátký, Zdenek
Benda, Zbynek Kožlšek, František Hejl,
Rudolf Bernard, Karel Bureš, Ladislav
Truxa, Vóclav Sokol, Zdenek Tichý,
Václav Nový, Jiri Kovarlk, Jirí Kunc-
man, Vladislav Hlaveš, Václav Žák,
Stanislav Brand. Ustavila se družstva
mužCl a dorostencii. Muži pak hráli
nejnižšl soutež a výrazneji neuspeli.
Naproti tomu dorostenci, do veci vel-
mi zapáleni,. zlskali nejprve plsemné
materiály pro sviij trénink od slavného
házenkáre Dukly Praha Václava Dudy,
který vlastne zaclnal jako žák v ces-
ké házené práve na Košutce. Tento
internacionál dokázal pak v dobe
prázdnin mladé hráce dokonale ..pro-
hánet" celý meslc! To chlapce ješte
vlc podnltilo v prfprave, nacež - to
už prakticky bez trenéra - vyhráli
y roce 1966 krajský prebor a postou-
pili do dorostenecké ligy. Vedouclm
kolektivu byl tehdy Jaroslav Fina,
jinak jednatel celé jednoty.

Bylo také zalofeno družstvo mlad-
šlch žákCl a ti hned v roce 1967 do-
kázali zlskat titul prebornlka kraje.
Dlužno zdiiraznit, fe tu tehdy hráli
dnes známi házenkárl Škody Plzen
I reprezentace - Bernard, Liška,

Z velké
rekonstrukce
hrište
házenkdi'u -
dokoncováni
nového
povrch"
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Letošní jubileum pod vysokou síti

..

Psal se rok 1972 (je tomu tedy
práve deset let a proto "Ietolnf jubl.
leum"), kdyl parta kamarádek z Ko-.
lutky zatoullla sportovat. Nale telo-
vfchovná jednota projednala jejlcb
oflclálnf pofCidavek a ustavila oddU
odbfjené (proto malé jubileum "pod
vysokou sftf"). Byla chut do hry,. zá-
kladnf kádr, pro~ tedy ne? A za~alo
se. Popravde r~eno, asi po misfcl
elán jaksi vyprchával a z pGvodnfho
kolektivu moc nezbylo, zato pribývalo
zájemkyn z celé Plzne. Odd" se ne.
vyhnul pooát~nfm potflfm, ale prece
jen se vytvorilo drufstvo. jef vydrfelo
a vstoupilo do soutele. Nebylo odpovf.
dajfcf hrllte, takle tlechny zápasy se
hrály u souperek, presto vlak kolu.
tecké odbfjenkárky obstály.

Od roku 1976 bejovaly feny v kva.
IIflkacl o postup do krajského prebo-
ru. O dva roky pozdeji jej sice vybojo.
valy, ale protofe neexistovalo drulst.
vo fákyn. bylo zarazeni do krajského
preboru zamftnuto. V roce 1979 prlllo
opet vftezstvf v kvalifikaci, drufstvo
fákyn bylo ustaveno a od roku 1980
se tedy na Kolutce hraje krajský
prebor I. trfdy len.

Samozrejme, ie uf predtfm, v roce
1973. se muselo za~ft budovat hrllte
s antukovým povrchem. Okolo klUbka
aktlvnfch len se tehdy za~all objevo.
vat I mufl. Zl( jazykové tvrdf. le tu
svou roli sehrály I jiné zájmy nel ryze
sportovnf. ale bud' jak bud', obecne
prospeiné výsledky se. dostavily. Bylo
postaveno hrllte odpovfdajfcf predpi.
sGm a I drulstvo mufG vstoupilo do
soutele.

A jaký je tedy stav po desetlleté
~Innostl? Zde je poslednf bilance:
tretf mfsto v mestském preboru II.
trfdy pro mule, sedmá prf~ka drulstva
len v krajském preboru I. trldy a
páté poradf v tabulce lákovského pre-
boru Plz ne pro nale mladá dev~ata.

Nezapomenme dodat, fe I odbfjen-
kárský kolektiv jako celek je noslte.
lem titulu Vzorný odd" stupne.

Nahoi'e hi'i~t~ na házenou s gumoQ.slaltovým "kobercem", um~lým osv~tlením
(1 novými obiekty - dole už hrací plocha za plného provozu. . .

-

t
I

Záverem kapitoly o tomto sportov.
nim odvetvf opet slolenf sou~asného
výboru: predseda VRATI~LAV BUREŠ,
dlpl. techn., mlstopredseda Ing. JIN.
DRICH LESNf, hospodárka JITKA
DAVIDKOvA a polltlckovýchovná pra.
covnlce JANA BREJCHOvA. Trenér.
skou trojici pak tvoU J. LESNf (mu.
II). V. BUREŠ (feny) a J. DAVIDKO.
vA (Iákyne).

I
jI
ff!

í
Zimní prípravu nelze podcellovat



Troke
I é nervozl/I}
pred kllWý",
duleW,ím
zdpas/>m
se Ml1ntJ
dru~stv/l
neubránI

-

Tesne
pi'ed bo;em
a postup
:lo kra;ského
preboru
, M. Lázních
v cervenci
roku .1976

'mní družslvu žák/jil oddílu ol1lií;ené

Po vítezství se umíme i my usmívut . . .



stredí kolem jezírka - a to v kterou.
koliv rocní dobu. Netrvalo dlouho a
základna nového odboru se rozšírila
o dorostenky. ženy i muže. Nácelní.
kem byl v té dobe Miloslav Tichý
a nácelnicí Jarmila Nocarová.

Na pocátku období 1956-1960 do-
šlo v jednote k pozitivním organizac-
ním zmenám. Ve výboru stanuli lidé,
kterí byli už dríve aktivními cleny,
skutecne zapálenými pro práci. Byl
dostatek cvicltelCl pro všechny kate.
gorie; jmenujme aspon Vratislava Bu.
reše, Jaros.lava Dobrovolného, Josefa
Brabce, Janu Tichou, Josefa Pri báne,
Annu Zábrodskou. Uskutecnila se ra-
da telovýchovných akademií, zlepšila
se i vybavenost náradím a náciním- zde prišly casto k dobru I mnohé
veci vyrazené z vetších jednot. Muži
I ženy cvicili v roce 1960 na sparta.
kláde v Praze. 2:actvo se tehdy úcast-
nilp obvodního i mestského vystou-
pení.

Pocátkem šedesátých let nastávají
problémy s docházkou na cvicení,
která jsou nepravidelná. V té dobe

Získávat všechny-a hlavne mladé
Základní a rekreacní telesná výcho-

va je nezastupitelnou a v podstate
nejvýznamnejší cinností každé jednoty.
Její úr,ovni je právem prisuzována
rozhodující role pri bilt\ncování úspe-
chu cí nedostatkCl, kladCl i záporCl
práce jednotlivých výborCl... Jeto
zcela pochopitelné. Má - nebo by
aspon mela mít - skutecne masový
charakter, dotýká se vetšiny obcanCl
produktivního veku v tom kterém mís-
te, je mimorádne dClležitá práve pri
výchove veškeré mládeže. Je jenom
potešitelné, že termín "chodit do cvi-
cení" se stal zcela bežným a že jej
ve forme otázky ci výzvy slyšíme
mezí lidmi prakticky denne.

A jak tedy na Košutce? Zacneme
aspon prClrezem povólecné historie a

,konstatujme, že pravidelné cvicení
žactva zahájilo ve zdejším kulturním
dome už v roce 1952, tedy pred tri-
ceti roky. Bylo sice mólo náradí i nó-
elní, avšak to nikoho neodradilo. Ne-
dostatky materiálního a technického
charakteru preklenuly kolektivní hry,
hodne se též využívalo prírodního pro.

Ženy z Télovýchovn~ ;ednoty Sokol Plze/'!-Ko!;utka, ú{!astnice tretí
(hore;!;í snímek} a {!tvrt~ (fotografie dole} spartakiády v Praze,
kde v obou pNpadech obstály se ctí

Cvicení
star!;ích
žáky/'!
v sále
kulturního
domu
na Ko!;utce
vede
Jaroslav
Dobrovolný

II
II



nastupuje rada nejaktivnejšich cvici.
telu (Dobrovolný. Brobec, Pri bán ) vo.
jenskou prezencní službu. V roce 1964
se však zacíná kulturní dum opet za-
plnovat a nejlepší jsou tentokrát muži

. a ženy. Ti se také v roce 1965 úcastní
III. CS v Praze. Krize se objevuje
v období 1966 -1970. Tehdy cvicí pra-
videlne zase pouze žactvo, kdežto
dospeli prestávají. Muži se "vzpama-
tovali" až v roce 1973 pod vedením
J. Dobrovolného, jehož úsili je treba
zvlášt ocenit. O rok pozdejí zahájí ly
nácvik na IV. CS ženy v cele s Annou
Schottovou. A mely úspech - do Pro.
hy jich jelo šestnáct.

Od roku 1976 zacíná pravidelné
cvicení detí predškolního veku a žac-
tva pod vedením J. Dobrovolného,
který se stává i nócelníke"" dále pak
Václava Ježka a J. Pri báne. O rok
pozdeji se rozbíhá cvicení všech ve-
kových kategorií a ppcet úcastníku,
mezi nimi zejména žen, stoupá.

A to už ;e poslední slav-
ná spartakiáda v r. 1980
- na snímku z PrahlJ
kosutecké cvicenky JJod
vedením Daniely Benesové

Mladsí žactvo se snaží,
liste ne;en pro dokume:l-
lární fotografii...

V roce 1978 se celý odbor ZRTV
stehuje do nových telocvicen v 31.
ZDS na Lochotíne. Do funkce nácel.
nice je zvolena mladá, perspektívní
cvicítelka Daníela Benešová. Hlavne
její zásluhou chodí do cvicení stále
více žen, které pak vystupují s vlastní
skladbou na výrocních schuzích jed.
noty, pri akcích místní odbocky SCSP
a dalších príležitostech.

Co je potešitelné v soucasné dobe?
Jiste je to stále vetší zájem detí i do-
spelých o ZRTV. Ovšem s tím tesne
souvisí i méne radostný fakt: odbor
nedostává telocvicny do pronájmu
v potrebném rozsahu a tak musí nové
zájemce nekdy i odmítat. A také, což
je kritika do vlastních rad, casto chy-
bí cvicitelé.

Presto, jak je patrné z dosavadního
prehledu, se na tomto poli udelal
veliký kus práce. Pripomenme ješte,
že každorocne probíhají pestré oslavy
Mezinárodního dne deti, že mládež
iezdí lyžovat na hory, organizují se
pro ni pobyty v letních táborech a

mnohé další akce. Odbor je také Vzor-
nÝm kolektivem III. stupne a i to na-
povídá mnohé...

Jako v predchozích kapitolách, jme-
nujme i zde soucasný výbor: predseda
JAROSLAV DOBROVOLN?, místopred-
sedkyne DANIELA BENESOVA, plán
a statistiku má na starosti IVANA
KOUTSKA, politickovýchovným pracov-
níkem je JOSEF pItIBAI\i a zdravotni-
cí MUDr. VIOLA GOTTWALDOvA.

Cvicítelský kolektiv pracuje v tomto
složení: pro deti predškolního veku
SYLVA PEKOvA (vedoucí). MIROSLA.
VA CECHUROvA, DASA MARTINO,
MARIE VALlSOvA, KvETA KOPALO-
vA, JIItINA LlSKovA; pro mladší žac-
tvo ROlENA STEpANIKOvA (vedou.
cí). VERA KRAINEROvA, VACLAV
JElEK; pro starší žactvo IVANA
KOUTSKA (vedoucí). JITKA KR?ST-
LovA; pro muže JOSEF pItIBAI\i (ve.
doucí), JAROSLAV DOBROVOLN?;
pro ženy DANIELA BENESOvA (ve-
doucí). LlBUSE SVOBODOvA, HANA
NEMECKOvA.

Radostná oslava Mezinárodního dne detí 1980 pro ne/menší cleny odd/III l//TV,
je;íž soucástí bylo i koupán! poblíž pionýrského tábora v Ošellne

J
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PODCHYTIT INICIATIVU LIDí
A DÁT Jí SPRÁVNÝ SMER

o to jde opravdu predevším. Uvedenou zósodu zduraznily už nejednou
nejvyšší stranické a stótní orgóny a platl ve všech oblastech života
naší socialistické spolecnosti. Samozrejme, že také v telovýchove
a sportu. Jak se ji snaží realizovat funkcionóri i clenové
TJ Sokol Plzen-Košutka, aspon v kostce naznacuje toto poslednl kapitola.

V predchozí bilanci odboru záklodní
a rekreacní telesné výchovy bylo uve.
deno, že o zájemce no tomto úseku
dnes neni nouze. Je to jiste dobre,
ovšem oni tady úspechy takríkajíc
nespadly z nebe. Zejména v minulých
letech bylo treba všechny obcony o
obcánky - od tech nejmenších detí
pres jejich rodice ož po dnes stále
mladší babicky o dedy - získat, pri.

táhnout. nobídnout jim pravidelný ok-
tivni adpoci nek, obnovu fyzických o
duševních sil. . . 2e to má i svá úskolí

v soucasných praktických možnostech,
pri nedostatku pridelených hodin ve
školních telocvicnách, to už jsme také
zduroznili. Presto byla zajištena sta-
novená úcast na Ceskoslovenské spor-
takiáde 1980, presto celkove došlo
.k plánovanému masovému rozvoji te.

lesné výchovy. Pocet clenu jednoty
se ustáli I na pomerne vysokém císle
-je jich na pet set.

Nelze uvádet všechno, co se vyko-
nalo, podarilo, melo úspech u clenu
i širšl o široké verejnosti. Nebylo to.
ho málo jak no samotném poli telo-
výchovy a sportu, tok v palitickový.
chovné oblosti. Dlouhodobá soutež

o stále VYŠŠí stupne cestného ná~vu
vzorný oddíl ci odbor dobre pokracuje
no všech úsecích o mohli se o tom

nakonec presvedcit zástupci nadríze.
ných orgánu pri hodnocení v samém
záveru lonskéha roku. Pri té príleži-
tosti se také konstatovalo, že jednoto
plni své závazky v rámci volebního
programu, zajištuje spolecenské akce,
spolupracuje s ostatními organizacemi
Národní fronty no Košutce.

Když je ti'eba i'ádnf! vycistit a uklidit areál, p/'ijde k dobru každá ruka, v§Ichni
se snaží podle svých sil I schopností a každorocne lak cestnf! plní své závazky
c-o do poctu brigádnických hodin - samozrejme, že nejen lady

..

Samozrejme, zdaleka ne všechno je
ideální. Jsou neúspechy i vlastní re-
zervy, o nichž jednoto ví o hodlá je
rešit, vyporádat se s nimi. Existují
však i objektivní príciny nekterých
nedostatku - o tady by bylo jiste
treba, aby se nad nimí zamysleli také
ti, jejichž povinností je formou arga-
nizátorské o rídící práce mosovému
rozvoji telesné výchovy o sportu na-
pomáhat, všestranne prispívat. Už ne-
kolikrát bylo pripomenuto, že se ne.
dostává no všechny zájemce o cviceni
v odboru ZRTV. Ale v podobné situaci
jsou i oddíly kopané, odbíjené o háze-
né. Výsledky v jednotlivých soutežlch

by jiste mohly být daleko výroznelftl,
kdyby bylo možné v zimním obdohl

cósteji o pravidelneji trénovat porl
strechou. . .



Temi, kdo výjimecne tuto pomoc ne-

potrebuji, jsou prvnl clenové vznikojl-
cího oddflu turistiky. Podorilo se jim
usporádot už nekolik zojímových akci
- jmenujme dvoudennl putování po
Sumave, nocní pochod do okoll Kr-
kavce, prohlldku plzenskéha podzemí.
Prejme jim tedy dobrý start - a všem
ostatním oddílum vytrvalost, optimis-

mus a viru, že i. pro ne se budou
podmínky postupne zlepšovat_

V akci "Z" se už v minulosti ude-
lalo hodne, clenové jednoty odpraco-
vali tisíce "tvrdých" brigádnických
hodin a Obvodnl národní výbor PI-

zen 1 jejich úsill pa právu ocenil
cestným uznáním. Ovšem, jak o nich
tehdy psal plzenský tisk, nechtejí us-
nout na vavrínech. K doplnení svého

sportovnfho oreálu navrhli - o ob-

vodní národní výbor již zaradil do

cítáte. Aby se sjezdové zámery o cíle
z oblosti telovýchovy o sportu, roz-
pracované no místní podmínky, sku-
tecne dostaly ke každému z obcanu,
o to pujde v celém nadcházejícím ob-
dobí i všem funkcionárum o clenum

dalšf etapy volebnlho programu -vý-
stavbu nekterých nových zarízení, jež
by zkvalitnila nejen sportovní, ale
i ostatní cinnost jednoty a sloužila
také obcanum stále rostouclha Se-

verního predmestí, nejvetšího sídlište
krajského mesta. Uvožuje se tedy jak
s vlastními provozními místnostmi a
ubytovnou, tak s hrištem pro odbíje-
nou, s tenisovým kurtem i se stále
populárnejším mi nigolfem . . .

-+- -+- -+-

Neoddelitelnou soucásti života stá-

le vetšího poctu našich obcanu se
stává telesná výchovo o sport - kon-
statoval lonský XVI. sjezd Komunis-
tické strany Ceskoslovenska o my
jsme tuto vetu zámerne umistili jako
vubec první v naší skromné brožurce,
kterou ted', vážení o milí prátelé, do-

.

Práce s temi nejmenším.i
má na Košutce preboha.-
tou tradici. Vedlejší sní-
mek dokumentuje, k cemu
IQké muže sloužil házen.
kárská branka; není .li
v normálním provozu.
Treba jako vhodná "re-
kvizila" pri oslave Mezi-
národního dne detí. A ne.
myslete si, že je tak moc
snadné se zavázanýma
ocima ustrihnout nužkami
provázek s lízátkem!

TJ Sokol Plzen-Košutka. Jednoty, kte-
rá dnes s,laví už sedmdesátiny. ale
chce být navzdory tomu - nebo ješte
spíš práve proto - svým .elánem. chu-
tí do práce, svými výsledky o novýmí
úspechy 'stále mladá.

SLOlENI SOUCASNEHO VYBORU

TELOVYCHOVNE JEDNOTY

SOKOL PLZE!Q-KOŠUTKA

Predseda: ZDENf:K lLUVA
Místopredseda: JAN PO LATA
Jednatel: RUDOLF BERNARD

Hospodár: JOSEF LASTOVKA
Politickovýchavná pracovnice: vf:-
RA KRAINEROvA

Metodik: JAROSLAV DOBROVOL-
NY

Stavební technik: LADISLAV HRA-
BACKA

Zdravotnice: MUDr. VIOLA GOTT-
WALDOvA

Clen výbaru: VRATISLAV BURES
Kontrolní o revizní komise: JOSEF

P~IBAIiJ, HANA Nf:MECKovA,
KVf:TA KOPALOvA


